



A PROPOSAL FROM THE CARMEN GROUP

Reinventing Europe - with and for its people

A few weeks ago, about 20 people, all with considerable experience of the LEADER approach and territorial development, met in Alentejo, Portugal. Going under the banner of the "CARMEN group", they present a number of principles and mechanisms to put citizens and local initiative at the centre of the European project.

[Read more >>](#)

Latest news from the website

[Downward trend in the share of persons at risk of poverty or exclusion >>](#)

[Consultation on Europeana, a digital platform for cultural heritage >>](#)

[Air quality in Europe - 2017 Report >>](#)

[The life of women and men in Europe >>](#)

[UK: Maintain close ties with EU to meet challenges of Brexit >>](#)

[Switzerland joins the European efforts to build supercomputers >>](#)

[Unequal access and usage could hold back potential of digital economy >>](#)

[Innovative approaches in depopulating rural regions >>](#)

[A new strategy for the outermost regions? >>](#)

[€2.7 billion expected for Erasmus+ in 2018 >>](#)

[Horizon 2020: €30 billion invested over the next three years >>](#)

EVONEERS' JOURNEY



WHAT'S NEW AT AEIDL?

(Re)discover the
social
entrepreneur in
you!

AEIDL is offering two half-day workshops in Brussels on 17 November and 6 December for those interested in discovering the "Evoneers' Journey", a training curriculum for entrepreneurs and project promoters wishing to work in a sustainable way. Join us!

[Read more >>](#)

Other news

FIRST SOCIAL INNOVATION RELAY (15 NOVEMBER - 13 DECEMBER)

How many times have you left a conference or workshop, thinking it's a pity not to be able to connect more deeply and share experiences and knowledge with the people you met? **Social Innovation community (SIC)** invites you to an **innovative learning opportunity**. The 'Social Innovation Relay' combines a full day thematic **training** with an **online learning** relay in which participants will activate each others knowledge and **networks** to **crowdsource input** for each others challenges.

[Read more >>](#)

THE ROLE OF SOCIAL ENTERPRISE IN A CIRCULAR ECONOMY (CHARLEROI, 23-24 NOVEMBER)

The main aim of the **1st international conference on the role of social enterprise in a circular economy**, on 23-24 November in Charleroi (Belgium), is to showcase **examples of cooperation** between social enterprise, public bodies and private industry and to discuss what could be done to further include **community and social enterprise initiatives** in Europe's vision of a circular economy.

[Read more >>](#)

THE TERRITORIAL AND URBAN DIMENSIONS OF THE DIGITAL TRANSITION OF PUBLIC SERVICES

This **ESPON policy brief** aims to help **European, national, regional and urban authorities** to better understand the **level of digitalisation of public services**, to learn from others through benchmarking and to design actions for the future.

[Read more >>](#)

FACING UP TO THE GLOBAL DEMOCRATIC RECESSION

A deepening anxiety about the **future of democracy around the world** has spread over the past few years. Scholars have documented a global **“democratic recession”**, and some now warn that even long-established “consolidated” democracies could lose their commitment to **freedom** and slip toward more **authoritarian politics**. A **38-nation Pew Research Center survey** finds there are reasons for calm as well as concern when it comes to democracy's future.

[Read more >>](#)

NEW WEBSITE HELPS COMMUNITIES BUILD ‘GOOD’

LOCAL ECONOMIES IN THE UK

Launched by the **Centre for Local Economic Strategies** and the **New Economics Foundation**, with funding from the **Friends Provident Foundation**, the '**Building a Good Local Economy**' website brings together case studies from across the UK on housing, finance, energy, procurement and commissioning, and local economics.

[Read more >>](#)

AEIDL Flash

The purpose of our fortnightly electronic newsletter, *AEIDL Flash*, is to draw attention to the news on our website. These news items from different sources are selected for the interest they may have for local development in Europe. If you do not wish to receive it in the future, please send an email to [Jean-Luc Janot](#).



ASSOCIATION EUROPÉENNE POUR L'INFORMATION SUR LE DÉVELOPPEMENT LOCAL asbl

27 OCTOBRE / OCTOBER 2017

[> English version](#)



PROPOSITION DU GROUPE CARMEN

Réinventer l'Europe avec et pour les citoyens

Il y a quelques semaines se sont réunis dans l'Alentejo (Portugal) une vingtaine de personnes ayant une longue expérience de l'approche LEADER et du développement territorial. Le groupe CARMEN présente un certain nombre de propositions pour le futur. Il y a

urgence: citoyens et territoires doivent être remis au cœur du projet européen.

[Lire plus >>](#)

Dernières nouvelles sur le site

[Tendance à la baisse du risque de pauvreté ou d'exclusion sociale >>](#)

[Consultation sur Europeana, plateforme pour le patrimoine culturel >>](#)

[Rapport 2017 sur la qualité de l'air en Europe >>](#)

[La vie des femmes et des hommes en Europe >>](#)

[Royaume-Uni: des liens étroits avec l'UE pour les défis du Brexit >>](#)

[La Suisse se joint à l'UE pour construire des superordinateurs >>](#)

[Les inégalités d'accès pourraient brider l'économie numérique >>](#)

[Relever les défis dans les zones rurales en déclin démographique >>](#)

[Nouvelle stratégie pour les régions ultrapériphériques? >>](#)

[2,7 milliards d'euros attendus pour Erasmus+ en 2018 >>](#)

[Horizon 2020: 30 milliards d'euros investis entre 2018 et 2020 >>](#)

QUOI DE NEUF À L'AEIDL?

(Re)découvrez
l'entrepreneur
social qui est en
vous!

EVONEERS' JOURNEY



L'AEIDL organise deux ateliers- découverte à Bruxelles les 17 novembre et 6 décembre pour celles et ceux qui souhaitent découvrir le «Voyage des Evonniers», un parcours de formation pour entrepreneurs et porteurs de projet voulant travailler de manière durable. Rejoignez-nous!

[Lire plus >>](#)

Autres nouvelles

PREMIER RELAIS DE L'INNOVATION SOCIALE (15 NOVEMBRE - 13 DÉCEMBRE)

Combien de fois avez-vous quitté une conférence ou un atelier en vous disant qu'il était dommage de ne pas pouvoir mieux se connaître et partager ses expériences et connaissances avec les personnes rencontrées? **Social Innovation Community (SIC)** vous invite à participer à une **formule d'apprentissage innovante**: le «**Relais de l'innovation sociale**» combine une **formation** thématique d'une journée avec une plateforme d'**apprentissage en ligne** qui permettra aux participants d'activer les connaissances et **réseaux** de chacun afin de s'enrichir mutuellement.

[Lire plus >>](#)

LE RÔLE DES ENTREPRISES SOCIALES DANS L'ÉCONOMIE CIRCULAIRE (CHARLEROI, 23-24 NOVEMBRE)

Cette **1ère conférence internationale sur le rôle des entreprises sociales dans l'économie circulaire**, organisée à Charleroi (Belgique) les 23-24 novembre, vise à mettre en valeur des **exemples de coopération** entre entreprises sociales, collectivités locales et entreprises classiques et à débattre des actions à engager pour mieux inclure les **initiatives de l'économie sociale** dans la vision européenne de l'économie circulaire.

[Lire plus >>](#)

LES DIMENSIONS TERRITORIALES ET URBAINES DU VIRAGE NUMÉRIQUE DES SERVICES PUBLICS

Cette **note d'orientation ESPON** vise à aider les **responsables européens, nationaux, régionaux et urbains** à mieux comprendre le **niveau de numérisation des services publics**, à apprendre les uns des autres à travers l'analyse comparative et à concevoir des actions pour l'avenir.

[Lire plus >>](#)

FAIRE FACE À LA RÉCESSION DÉMOCRATIQUE MONDIALE

On constate une inquiétude grandissante sur l'**avenir de la démocratie dans le monde**. Les chercheurs parlent de «**récession démocratique**» mondiale et certains craignent que même les démocraties établies de longue date perdent leur attachement à la **liberté** et glissent vers des **régimes plus autoritaires**. Une **étude** menée dans **38 pays** par le **Pew Research Center** confirme qu'on peut être optimiste et pessimiste quant à l'avenir de la démocratie.

[Lire plus >>](#)

FRANCE: LA REVANCHE DES VILLAGES

Selon un article d'**Éric Charmes** dans *La Vie des Idées*, opposer la richesse des villes à la pauvreté des campagnes, c'est en fait ne pas comprendre **la réalité des inégalités territoriales** françaises. Les **villages** sont aujourd'hui souvent plus **attractifs** qu'un grand nombre de villes moyennes, qui connaissent des difficultés démographiques et économiques majeures.

[Lire plus >>](#)

AEIDL Flash

|MC:SUBJECT|

La fonction de notre lettre électronique bimensuelle AEIDL Flash est d'attirer l'attention sur les nouvelles publiées sur notre site. Ces nouvelles sont sélectionnées à partir de différentes sources, en fonction de l'intérêt qu'elles peuvent présenter pour le développement local en Europe. Si vous ne souhaitez plus recevoir cette publication à l'avenir, il vous suffit d'envoyer un courriel à [Jean-Luc Janot](#).

© 2017 AEIDL